

**HESAmail**

XMail [noreply@pyramiq.be] namens jrotty@etui.org  
**Verzonden:** woensdag 28 december 2011 15:17  
**Aan:** tubt@mailing.pyramiq.be

**hesamail**

No. 85 - December 2011

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

&gt; Version française plus bas

**etui.****etui news****Trade union seminar on risks arising from electromagnetic fields at the workplace**

The European Trade Union Institute (ETUI) sponsored a seminar, on 7 and 8 December in Krakow (Poland), on revision of the European directive on risks for workers arising from electromagnetic fields at the workplace. Scientists and experts representing ETUC member organisations took part in the discussions on the content of the draft directive presented by the Commission last June. [Read more](#)

**Mobilisation for a new European health and safety strategy**

The year 2011 is drawing to an end in an unhealthy climate for the European Union's policy on health and safety at work. The European Commission is hesitating over defining clear safety strategy, which will cover the period 2013-2020. Using the economic situation as a pretext, it is considering initiatives along the lines of deregulation, in particular with respect to assessment of risks at the workplace. In a context unfavourable to workers' rights, there is no guarantee that the timeframe set for the adoption of a new strategy for health and safety at work will be respected. It is consequently important that different players have issued clear calls for a new strategy. Among those speaking up recently were the Advisory Committee on Safety and Health at Work and that groups the 27 EU Member States, the European Trade Union Confederation and the European Parliament (see below). These positions suggest that there will be heated debates in the coming months to report on all developments.

*Laurent Vogel, Director of the ETUI Department for Working Conditions, Health and Safety.*

**european news****A tripartite opinion in favour of a new strategy for health and safety at the workplace in Europe**

At its session on 1 December 2011, the Advisory Committee on Safety and Health at Work adopted an opinion on the future European Union strategy in this field. The committee's opinion highlights the need for an approach geared more towards the defence of health rather than accident prevention alone. [Read more](#)

**ETUC resolution on the health and safety strategy**

The Executive Committee of the European Trade Union Confederation (ETUC) adopted on 8 December a resolution on the future European health and safety strategy. The European social partners stress that it will not accept a decision by the Commission not to adopt a strategy for the period 2013-2020. [For more details](#)

**The European Parliament adopts a resolution on health and safety at work**

On 15 December 2011, the European Parliament adopted a resolution on the mid-term review of the European strategy 2007-2012 on health and safety at work. The resolution is by the Greens group. The text stresses the importance of a European health and safety strategy and sends a clear signal to the European Commission: Parliament intends to maintain European social policies. [Read more](#)

**Happy New Year**

Laurent Vogel, director of the Health and Safety Department at the ETUI, and all his team wish you an excellent New Year and look forward to meeting you again in January 2012.

To have your name removed from the mailing list of the hesamail, simply send an email with "remove hesamail" as the subject line to the [ETUI](#).

**hesamail fr**

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

**nouvelles de l'etui****Séminaire syndical sur les risques liés aux champs électromagnétiques au travail**

Les 7 et 8 décembre derniers, l'Institut syndical européen (ETUI) a organisé à Cracovie (Pologne) un séminaire sur la révision de la directive européenne sur les risques électromagnétiques au travail. Des scientifiques et des experts représentant les organisations membres de la CES ont pris part aux discussions qui portaient sur le contenu du rapport de la Commission en juin dernier. [Pour en savoir plus](#)

**Mobilisations pour une nouvelle stratégie communautaire en SST**

L'année 2011 se termine dans un climat malsain pour les politiques de santé et sécurité au travail de l'Union européenne. La Commission hésite à définir des priorités claires pour la sécurité qui doit couvrir la période 2013-2020. Utilisant la conjoncture économique comme prétexte, la Commission envisage des initiatives qui vont dans le sens de la dérégulation des obligations des employeurs en matière d'évaluation des risques au travail. Dans ce contexte défavorable aux droits des travailleurs, il n'est pas sûr que le calendrier fixé pour l'ado de santé au travail soit respecté. Il est donc important que différents acteurs se soient exprimés clairement en faveur d'une nouvelle stratégie. C'est le cas du Comité consultatif tripartite qui regroupe les 27 pays de l'UE, de la Confédération européenne des syndicats et du Parlement européen (voir ci-dessous). Ces prises de position permettent de prévoir d'l'année 2012. Nous ne manquerons pas d'en rendre compte.

*Laurent Vogel, directeur du département Conditions de travail, Santé et Sécurité de l'ETUI.*

**nouvelles européennes****Un avis tripartite en faveur d'une nouvelle stratégie pour la santé au travail en Europe**

Au cours de sa session du 1er décembre 2011, le Comité consultatif pour la santé et la sécurité a adopté un avis sur la prochaine stratégie de l'Union européenne en ce qui concerne la sécurité au travail. L'avis insiste sur l'importance de la stratégie communautaire dans le domaine de la santé et de la sécurité. Il souligne la nécessité d'une approche plus orientée sur la défense de la sécurité au travail. [En savoir plus](#)

**Résolution de la CES pour la stratégie en santé au travail**

Le Comité exécutif de la Confédération européenne des syndicats (CES) a adopté le 8 décembre une résolution sur la prochaine stratégie communautaire pour la santé au travail. Le mouvement syndical européen n'acceptera pas que la Commission renonce à adopter une stratégie pour la période 2013-2020. [En savoir plus](#)

**Le Parlement européen adopte une résolution sur la santé et la sécurité au travail**

Le 15 décembre 2011, le Parlement européen a adopté une résolution sur l'évaluation à mi-parcours de la stratégie communautaire de santé au travail pour la période 2007-2012. Le rapport de la députée Karima Delli (groupe des Verts). Le texte insiste sur l'importance d'une stratégie communautaire dans le domaine de la santé et sécurité. La résolution lance un appel au Parlement pour qu'il maintienne et développe cette composante des politiques sociales européennes. [En savoir plus](#)

**Bonne année 2012**

Laurent Vogel, directeur du département Santé et Sécurité de l'ETUI, et toute son équipe vous souhaitent d'excellentes fêtes de fin d'année et vous dor 2012.

Si vous ne désirez plus figurer sur la liste d'adressage du hesamail, envoyez un message à [l'ETUI](#) avec la mention : désabonnement hesamail.

The European Trade Union Institute (ETUI) provides expertise to the European Trade Union Confederation in order to inform the European political debate and social dialogue. Its aim is to promote a quality work environment in all sectors throughout Europe. Hesamail is published monthly. The ETUI is financially supported by the European Community. The European Community is not responsible for any use made of the information contained in this publication.  
ETUI, aisbl 0418.812.841 / Bd du Roi Albert II, 5 / 1210 Brussels